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MINUTA 

DEZBATERII PUBLICE DIN DATA DE 09.12.2021 REFERITOARE LA    
„PROIECTUL DE HOTĂRÂRE PRIVIND APROBAREA CAMPANIEI DE  
BUGET PARTICIPATIV „TIMIȘOARA DECIDE ” 

  

La dezbaterea publică desfăşurată prin platforma online ZOOM în data de 
09.12.2021, ora 1700, a participat din partea Serviciului Guvernanță Participativă și 
Management Cartiere, doamna Despina Ungureanu - Șef Serviciu și consilieri din cadrul 
serviciului menționat. Au fost prezenți consilieri locali, studenți din cadrul Universității de 
Vest, cetățeni. Întâlnirea s-a desfășurat pe parcursul a  șaizeci de minute. 

 

D-NA DESPINA UNGUREANU - ȘEF SERVICIU GUVERNANȚĂ PARTICIPATIVĂ 
ȘI MANAGEMENT CARTIERE– În deschidere, face o prezentare a proiectului și a noțiunii 
de buget participativ – o inițiativă prin care se dorește deschiderea unei oportunități către 
cetățeni pentru a propune proiecte cât mai apropiate de nevoile pe care le au. A fost alocată o 
sumă de trei milioane de lei pentru bugetul participativ, maxim 400.000 de lei pe proiect, fiind 
stabilit un număr de 10 proiecte care urmează să fie votate de timișoreni. Rolul comisiei este 
de a stabili dacă acestea corespund cu criteriile de eligibilitate și dacă pot fi implementate de 
către primărie. Ulterior, cetățenii votează și în funcție de voturile primite se aleg cele zece 
proiecte. Implementarea acestora va începe din anul 2022, în funcție de complexitatea lor. 
Procesul este deschis tuturor cetățenilor care locuiesc, lucrează sau studiază în Timișoara și au 
peste 16 ani. Pot depune propuneri de proiecte și organizațiile neguvernamentale, societățile 
comerciale cu sediul social sau filiala/sucursala/punctul de lucru în Timișoara, precum și 



2 
 

grupurile informale. Referitor la calendarul orientativ, lunile ianuarie-februarie sunt propuse 
pentru Campania de informare și formare, pentru echiparea grupurilor informale de cetățeni cu 
câteva instrumente prin care să adune ideile din zona lor  pentru a se putea stabili prioritatea 
cea mai mare a acestora și ulterior să dezvolte ideea respectivă într-o propunere de proiect 
conform cerințelor din campanie. În luna martie se vor putea depune on-line propunerile, pe o 
platformă. În lunile aprilie-mai se estimează că ar fi necesară etapa de analiză tehnică, juridică 
și financiară, etapă în care comisia campaniei va analiza toate propunerile primite și  va face și 
o fuzionare a acestora în cazul în care acestea sunt similare sau sunt localizate în aceeași zonă 
și se pot potența reciproc. În luna iunie se pot depune contestații de către inițiatorii proiectelor 
care nu au mers mai departe în urma analizei tehnice sau de către alte persoane care consideră 
inoportun un anumit proiect finalist. Perioada iunie-iulie va fi alocată votării proiectelor 
finaliste, fiecare utilizitar al platformei on-line putând vota până la 5 proiecte, cu un vot unic 
pe proiect. În funcție de numărul de voturi primite, se va stabili lista proiectelor câștigătoare. 
Se va acorda ajutor persoanelor care nu pot accesa platforma. La sfârșitul lunii iulie se vor 
anunța câștigătorii și se vor putea face pașii necesari pentru implementarea proiectelor. Atât 
domeniile, cât și exemplele oferite în regulament nu sunt limitative, ci orientative. 

D-NA RODICA MILITARU – CONSILIER LOCAL – Apreciază existența platformei 
„Decidem”  pe care s-a putut consulta proiectul de hotărâre și unde s-au putut face comentarii 
la fiecare articol. Pe această platformă,  proiectele trimise de cetățeni vor putea fi discutate și 
îmbunătățite. Este datoria primăriei ca proiectul să se adreseze tuturor categoriilor de cetățeni. 

D-NA DELIA GOLCEA – Consideră că termenele prevăzute în calendar sunt foarte lente și 
atrage atenția să nu se transforme proiectul pus în discuție în unul de alfabetizare a populației 
care nu este la curent cu digitalizarea. Indemnul pe care îl face este de a fi mai pro-activi și de 
a pune termene mai scurte pentru derularea acestei inițiative. Militează pentru incluziunea 
tuturor cetățenilor în proiect, acest aspect putând fi pus în practică și pentru cetățenii care nu 
sunt alfabetizați digital, prin metodele clasice, proiectul pus în discuție nefiind unul de 
alfabetizare digitală a populației din Timișoara. 

D-NA MIHAELA RUSU – STUDENTĂ ÎN CADRUL MASTERULUI DE POLITICI 
PUBLICE ȘI ADVOCACY – U.V.T. – Apreciază documentul supus dezbaterii publice  ca 
fiind unul dintre cele mai complexe proiecte de buget participativ din țară, situindu-se cel mai 
aproape de proiectul Lisabonei  - oraș pionier care are buget participativ din anul 2008. 
Observația pe care o face se referă la cuprinderea cetățenilor în comisia care răspunde de 
implementarea proiectelor, astfel încît aceștia, pentru transparență, să fie prezenți peste tot, de 
la propunerea de idei până la implementarea lor. Consideră calendarul ca fiind prea scurt, 
având în vedere că este primul proiect. Este necesar ca el să fie accesibil tuturor cetățenilor. 
Proiectul este remarcabil prin faptul că este echitabil și incluziv. Sesizează lipsa părții de 
muncă în comunitate, de dezvoltare comunitară din conținutul bugetelor participative. 
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D-NA VICTORIA CIMEROVICI – Ridică problema modului în care cetățenii pot să facă un 
proiect. 

D-NA DESPINA UNGUREANU – Arată că, în general, cetățenii, nu au toate cunoștințele 
necesare pentru a dezvolta în detaliu un proiect, dar se dorește trecerea acestuia prin niște etape 
care să conducă la înțelegerea mai bună a problemelor pe care le ridică o temă de proiectare. 
Informațiile urmează să fie oferite și în partea de informare și formare, având suficiente detalii 
pentru ca cetățenii să înțeleagă ce  pot să propună și ce anume intră în aria de acțiune a 
primăriei. Proiectele sunt propuse de cetățeni, dar sunt implementate de primărie, prin direcțiile 
de specialitate. 

DL.BOGDAN MUNȚIU – Observațiile pe care le face sunt legate de finanțare și propune 
alocarea, în loc de sumă fixă, a unui procent din bugetul de investiții pentru bugetul 
participativ. Semnalează lipsa sportului, a culturii și a educației, acestea fiind mai mult 
orientative. Solicită explicații pentru limitarea la maxim  zece proiecte. 

D-NA DESPINA UNGUREANU – Legat de finanțare, menționează că se dorește ca bugetul 
participativ să fie mult mai mare. Referitor la domenii, fiecare cetățean are libertatea de a 
propune orice proiect care respectă criteriile de eligibilitate.  Numărul de zece proiecte a fost 
definit ca reper pentru numărul de proiecte ce pot fi implementate, dar există și celelalte limite 
care ajută ca repere în derularea campaniei. Un număr de zece proiecte lasă loc atât de proiecte 
mari cât și de proiecte mici, pentru că suma nu ajunge la bugetul alocat. 

Dl. LAURENȚIU GHERGHINESCU – SENIOR MANAGER IN IT ȘI STUDENT ÎN 
CADRUL MASTERULUI DE POLITICI PUBLICE ȘI ADVOCACY – U.V.T. – Pune în 
discuție includerea universităților care se preocupă de domeniul științelor politice, politici 
publice, pentru a beneficia de ajutorul didactic, academic, dar și din partea studenților, pentru a 
îndeplini cât mai bine proiectele. 

D-NA DESPINA UNGUREANU – Menționează că există o conexiune cu universitățile din 
Timișoara, acestea urmând să fie incluse în Campania de informare și formare. Totodată, se 
intenționează și atragerea de voluntari în campanie, fiind în legătură cu personalul care 
coordonează Masterul de Politici Publice și Advocacy. 

DL.MIHAI ADRIAN VILCEA – FUNDAȚIA JUDEȚEANĂ PENTRU TINERET 
TIMIȘ - Susține calendarul propus  și îl apreciază ca fiind curajos. Nu consideră adecvată 
limitarea la zece proiecte. Limitarea ar trebui introdusă la numărul de 
inițiative/entitate/inițiator, astfel încât să se poată propune unul sau două proiecte, cu condiția 
existenței unei diversități. De asemenea, consideră ca fiind necesară acordarea unui sprijin 
consistent inițiatorilor. Bugetarea participativă nu trebuie să înlocuiască propunerile care vin 
de la nivelul consiliilor consultative de cartier și nu trebuie să  aibă un focus doar pe 
elementele de infrastructură. 
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DL.IOSIF POP – Din punctul de vedere al experienței pe care o are în domeniul bugetului 
participativ, în municipiul Cluj, adresează îndemnul de a da posibilitatea depunerii proiectelor 
de către toți cetățenii doritori, indiferent de domeniu.  Face referire și la necesitatea susținerii 
din punct de vedere tehnic a cetățenilor care nu au suficiente cunoștințe legate de  scrierea unui 
proiect. Un principiu esențial pe care îl subliniază este cel legat de participarea tot mai 
consistentă a cetățenilor și de receptivitatea lor la problemele orașului în situația în care relația 
dintre primărie și cetățeni este bună. 

D-NA DESPINA UNGUREANU – Referitor la consultarea cetățenilor și la proiectele 
propuse, face precizarea că în cadrul platformei „Decidem” orice proiect va putea primi 
comentarii, cetățenii putând să se implice prin trei metode în cadrul campaniei: depunerea 
proiectului,  consultarea  proiectelor depuse de alte persoane, (unde se poate veni cu idei 
suplimentare, completări) și etapa de votare. 

D-NA MIHAELA VEȚAN – ASOCIATIA „CRIES” TIMIȘOARA – Aduce în discuție 
eventualitatea existenței unui vot mixt  - votul on-line și votul fizic, ( pentru persoanele care nu 
folosesc internetul ) și cum se face asigurarea pregătirii ideii de proiect în consultarea 
cetățenilor. Consideră oportună obligativitatea ca fiecare proiect să fie trecut printr-un demers 
participativ și să reflecte un proces de implicare a cetățenilor în construirea ideii și a soluției și 
care ar fi rolul cetățenilor în implementarea proiectului sau a inițiatorului ideii de proiect. 

D-NA DESPINA UNGUREANU – Explică faptul că din punct de vedere operațional votul 
on-line oferă mai multă vizibilitate în privința modului de votare iar în ceea ce privește votul 
fizic este nevoie de o altă infrastructură și de alte resurse, de aceea s-a ales ca totul să se poată 
face transparent în cadrul platformei, iar sprijinul va veni și pentru cetățenii care nu au acces la 
platformă și care vor putea face ulterior pașii necesari. Referitor la implicarea cetățenilor în 
implementarea proiectelor, se au în vedere mai multe metode de a putea comunica în mod 
constant progresul dobândit prin implementarea proiectelor precum și modalitatea în care se 
pot implica cetățenii. 
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